

# ОБЪЕКТ ПРЕСТУПЛЕНИЯ — ПОХИЩЕНИЕ ЧЕЛОВЕКА: ИСТОРИЧЕСКИЙ АСПЕКТ

**Колотова Юлия Андреевна,**  
аспирант Московской академии Следственного комитета Российской Федерации  
*Kolotova1994@inbox.ru*

**Сердюков Алексей Владимирович,**  
аспирант Московской академии Следственного комитета Российской Федерации  
*Alexeyserduykov@yandex.ru*

В статье рассматривается история развития отечественного законодательства по закреплению уголовной ответственности за похищение человека, в частности, рассмотрен двадцатипятилетний опыт законодательного установления уголовной ответственности за похищение человека. В том числе проанализировано установление уголовной ответственности за похищение человека в ранее действовавших отечественных законодательных актах — от Русской Правды и Церковного Устава Ярослава до УК РФСФСР 1996 г. Выявлены основные тенденции развития правовых норм об ответственности за похищение человека. Сделан вывод о прямой зависимости исторического развития состава преступления похищения человека от социально-экономических условий, созданных в стране в тот или иной период времени. Также особое внимание обращено на изменение объекта уголовно-правовой охраны, а также на потерпевшего от совершения преступления — похищение человека с течением времени. Сделан вывод о наличии преемственности ранее действовавших законодательных актов и современного российского уголовного законодательства в части определения объекта похищения человека.

**Ключевые слова:** историко-правовой анализ объекта похищения человека.

## THE OBJECT OF THE CRIME IS KIDNAPPING: THE HISTORICAL ASPECT

**Yulia A. Kolotova**  
Postgraduate Student of the Moscow Academy of the Investigative Committee of the Russian Federation

**Aleksey V. Serdyukov**  
Postgraduate Student of the Moscow Academy of the Investigative Committee of the Russian Federation

The article examines the history of the development of domestic legislation on the consolidation of criminal liability for kidnapping, in particular, the twenty-five-year experience of legislative establishment of criminal liability for kidnapping is considered; Including the analysis of the establishment of criminal liability for kidnapping in the previously valid domestic legislative acts from Russian Pravda and Yaroslav's Church Charter to the RFSFSR Criminal Code of 1996. The main trends in the development of legal norms on responsibility for kidnapping are identified. The conclusion is made about the direct dependence of the historical development of the composition of the crime of kidnapping on the socio-economic conditions created in the country at one time or another. Also, special attention is paid to changing the object of criminal law protection, as well as to the victim of a crime - kidnapping over time. It is concluded that there is continuity between the previously valid legislative acts and modern Russian criminal legislation in terms of determining the object of abduction.

**Keywords:** historical and legal analysis of the object of abduction.